



Aug. 2017 Volume 25 No. 4  
2017年8月 第25卷 第4期



QK1727773

# 证据科学

## Evidence Science

无证据概念的个案导入：以聂树斌案为例 陆而启

论推定的概念及其规则运用 阮堂辉

多维度与差异化：认罪认罚案件的证明标准探析 闵丰锦

鉴定意见撤销问题研究 樊崇义 阮娜

专家机器人：利用人工智能协助法官采纳科学性专家证言

[美] Pamela S. Katz 著 邓桐 刘鑫译

中国政法大学

ISSN 1674-1226



9 771674 122084

万方数据

CN 11-5643/D  
ISSN 1674-1226

# 证据科学

(双月刊)

2017年第 25 卷第 4 期

2017年 8 月 25 日出版

## · 证据法学 ·

- 无证据概念的个案导入：以聂树斌案为例 ..... 陆而启 • 389 •
- 论推定的概念及其规则运用 ..... 阮堂辉 • 408 •
- 庭审实质化背景下刑事二审证人出庭必要性审查研究 .....  
..... 陈有为 任国权 方 勇 • 420 •
- 论品性证据在我国量刑中的适用 ..... 林艺芳 • 430 •
- 多维度与差异化：认罪认罚案件的证明标准探析 ..... 闵丰锦 • 440 •

## · 证据科学 ·

- 鉴定意见撤销问题研究 ..... 樊崇义 阮 娜 • 453 •
- 死因鉴定意见审查判断规则之反思与重塑 ..... 王星译 • 467 •
- 专家机器人：利用人工智能协助法官采纳科学性专家证言 .....  
..... [美] Pamela S. Katz 著 邓 桐 刘鑫译 • 487 •

# Evidence Science

Volume 25 Number 4 Aug. 25, 2017

---

---

## Contents

- Introduction to the concept of no-evidence on individual cases: Taking the case of Nie Shubin as an example. ....** *Lu Erqi* (389)
- On the concept of presumption and its application rules – starting from trial of a debt collection case. ....** *Ruan Tanghui* (408)
- Research on necessity review for criminal witnesses appearing in trial of second instance under the background of trial centralism reform. ....**  
..... *Chen Youwei Ren Guoquan Fang Yong* (420)
- The application of character evidence in sentencing procedure: under the guide of the punishment purpose theory. ....** *Lin Yifang* (430)
- Multi-dimension and differentiation: exploration on the standard of proof for cases of pleading guilty and accepting punishment. ....** *Min Fengjin* (440)
- Research on revocation of expert opinion——in the view of solutions to complaints about expert testimony. ....** *Fan Chongyi Ruan Na* (453)
- Rethinking and recasting the examination and evaluation rules of forensic expert opinion on cause of death. ....** *Wang Xingyi* (467)
- Expert robot: using artificial intelligence to assist judges in admitting scientific expert testimony .....**  
..... *Pamela S. Katz Translated by Deng Tong Liu Xin* (487)

First Published: January of 1994

Editor-in-Chief: ZHANG Baosheng

Vice Editor-in-Chief: CHANG Lin,WANG Jinxi

EditorialDirector: LIU Xin

Competent Authority: Ministry of Educationof the People's Republic of China

Sponsor: China University of Political Science and Law(CUPL)

Undertaker: Institute of Evidence Law and Forensic Science of CUPL

Editorial Service Address: No.25 Xitucheng Road, Haidian District, Beijing 100088, PRC

Tel: +86-10-58908141

E-mail: evidencescience@163.com

1994年1月创刊

主编：张保生

副主编：常 林 王进喜

编辑部主任：刘 鑫

主管：中华人民共和国教育部

主办：中国政法大学

编辑：《证据科学》编辑部

编辑部地址：北京市海淀区西土城路25号

邮政编码：100088

电话：+86-10-58908141

电子信箱：evidencescience@163.com

印刷：北京金特印刷有限责任公司

国内订购：全国各地邮局，邮发代号：82-878

海外订购：中国国际图书贸易总公司，代号1353Q

**定价：16元人民币（全年定价96元人民币）**